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حـــدود 6 ماه پیش بود که کرونای منحوس متولد شـــد و از همان زمـــان تاکنون فعالیت همه بخش ها در تمام دنیا را تحت تاثیر 

قرار داد؛ از فعالیت های اقتصادی گرفته تا علمی، فرهنگی و.... همگی تحت الشـــعاع قرار گرفتند تا جهان وضعیت جدیدی را 

تجربه کند. جالب اینجاســـت که دانشگاه ها به نســـبت دیگر بخش ها بیشترین تغییر را در فعالیت هایشان داشتند تا جایی که 

مجبور شـــدند کلاس های فیزیکی را رها کرده و به جای آن برگزاری کلاس ها به شـــیوه گذشـــته، به سمت فضای مجازی بروند، 

البته تعطیلی فعالیت های فیزیکی در دانشگاه ها تنها مختص بحث آموزش نبوده؛ چراکه این ویروس نانومتری حوزه های فرهنگی و دانشجویی را نیز به تعطیلی کشاند تا 

معاونت های فرهنگی و تشـــکل های دانشـــجویی مجبور باشند شیوه جدیدی را برای پیشبرد برنامه هایشان در پیش بگیرند. موضوعی که شاید تا اواخر سال گذشته حتی 

صحبت درباره آن هم همانند یک شـــوخی خنده دار بود حالا رنگ واقعیت گرفته و مشـــخص نیســـت تا چه زمانی هم ادامه داشـــته باشد. مساله ای که می طلبید مسئولان 

فرهنگی مراکز آکادمیک کشور برنامه ریزی دقیقی هم برای تداوم برنامه هایشان و هم برای چگونگی فعالیت و برگزاری انتخابات تشکل های دانشجویی داشته باشند، به 

همین دلیل به سراغ برخی از معاونان فرهنگی رفتیم تا برایمان از وضعیت این روزهایشان بگویند. 

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

بررسیلایحهتوزیععادلانهامکاناتتحصیلیدرشورایاسلامیشدندانشگاهها

منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و رئیس شورای اسلامی شدن دانشگاه ها با اشاره به لایحه پیشنهادی توزیع 

عادلانه فرصت ها و امکانات تحصیلی در آموزش عالی تاکید کرد: »این لایحه به صورت گزارش و با ارائه داده ها به صورت 

خلاصه برای مطالعه و بررسی توسط اعضای شورای اسلامی شدن دانشگاه ها دراختیار دبیرخانه این شورا قرار گیرد.«

وی تصریح کرد: »وزارتین بهداشت، آموزش وپرورش و دانشگاه آزاد اسلامی پیشنهادهای خود را قبل از برگزاری 

جلسه آتی به دبیرخانه شورای اسلامی شدن دانشگاه ها ارائه دهند تا جمع بندی کارشناسی از این پیشنهادها تهیه 

و در دستور جلسه آینده شورا قرار گیرد.«

وزیر علوم با بیان اینکه بحث کلان آمایش آموزش عالی، ساماندهی آموزش عالی است، افزود: »نظم بخشی، 

هدفمندسازی و کیفی سازی آموزش ها از اهداف آمایش آموزش عالی است.« وی ادامه داد: »متاسفانه از دوره 

دبیرستان گرایش بیشتر داوطلبان به دلیل بازار کار و اشتغال به رشته های علوم تجربی است که این موضوع باعث 

ایجاد انباشت پشت کنکور شده است.«

وزیر علوم به موضوع ساماندهی مراکز آموزش عالی اشاره و تاکید کرد: »اجرایی سازی این امر نیاز به بسترسازی 

فرهنگی و مدیریتی دارد.«

تعدادروزهایبرگزاریکنکوروآزمونارشدافزایشیافت

برگــزاری  روزهــای  تعــداد  افزایــش  از  کشــور  آمــوزش  ســنجش  ســازمان  ســخنگوی 

آزمون هــای کارشناسی ارشــد و کنکــور ۹۹ به دلیــل حفــظ ســلامت داوطلبــان خبــر داد.

ایــن خبــر تاکیــد کــرد:  بــا ایســنا ضمــن اعــلام  فاطمــه زرین آمیــزی در گفت وگــو 

»به دلیــل مســاعدت بیشــتر بــا داوطلبــان و حفــظ ســلامتی آنهــا، روزهــای برگــزاری 

ــار روز  ــه چه ــز از دو ب ــری نی ــون سراس ــه روز و آزم ــه س ــد از دو روز ب ــون کارشناسی ارش آزم

ــه  ــند ک ــته باش ــه داش ــان توج ــرد: »داوطلب ــح ک ــه تصری ــرد.« وی در ادام ــدا ک ــش پی افزای

زمــان برگــزاری آزمون هــای کارشناسی ارشــد و کنکــور تغییــری نکــرده اســت.«

ســخنگوی ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور خاطرنشــان کــرد: »امســال، عوامــل اجرایــی 

آزمون هــای فــوق ۵۰ درصــد و تعــداد حوزه هــای امتحانــی ۴۰ درصــد افزایــش پیــدا 

کــرده اســت.« وی در پایــان اظهــار کــرد: »بــا هماهنگی بــا وزارت بهداشــت یک کارشــناس 

بهداشــت کــه اطلاعــات کافــی دارد در هــر حــوزه امتحانــی کنکــور و آزمــون ارشــد جهــت 

نظــارت بــر اصــول بهداشــتی و انجــام هماهنگی هــای لازم حضــور خواهــد داشــت.«

نحوهمیهمانیدانشجویانفرهنگیاناعلامشد

شرایط میهمانی و انتقال دانشجویان دانشگاه فرهنگیان برای سال 

تحصیلی 1۴۰۰-13۹۹ ازطریق سامانه جامع گلستان و براساس 

شیوه نامه میهمانی و انتقال دانشجویان انجام می شود.

 شیوه نامه »میهمانی و انتقال دانشجویان در سال تحصیلی

 1۴۰۰-13۹۹« طی بخشنامه در تیرماه سال جاری در دانشگاه 

فرهنگیان ابلاغ شده است.

براساس این شیوه نامه، ثبت درخواست میهمانی و انتقال 

دانشجویان دانشگاه فرهنگیان از طریق سامانه گلستان از ۲1 تیرماه 

جاری آغاز شده است و این مهلت هفتم مردادماه پایان می پذیرد.

همچنین دانشگاه های مبدا نیز از ۸ تا 1۴ مردادماه سال جاری 

فرصت دارند درخواست دانشجویان برای میهمانی و انتقال را بررسی 

کرده و پاسخ را اعلام کنند.

»فرهیختگان«مسئولیتمعاونتفرهنگیدانشگاههادرایامکرونارابررسیکرد

تنفس مصنوعی به فعالیت فرهنگی دانشگاه ها با فضای مجازی

مجید سرسنگی، معاون فرهنگی دانشگاه 

تهران با تاکید بر اینکه شیوع کرونا و ایجاد 

محدودیت های ناشی از این بیماری روی 

همه حوزه ها ازجمله فعالیت تشکل های 

دانشجویی اثرگذار بوده است، گفت: 

»از اسفندماه کمیته ای را ایجاد کردیم تا 

با انجام بررسی ها، بتواند راهکارهای به 

حداقل رساندن آسیب ها را ارائه کند تا از 

این طریق تهدید فعلی را به فرصت کرده و از ظرفیت فضای مجازی نهایت استفاده 

را ببریم. خوشبختانه برنامه های بسیار خوبی طراحی و تدوین شد که ازجمله آن 

می توانم به سامانه مرتبط با تشکل های دانشجوی اشاره کنم؛ چراکه تشکل ها با 

استفاده از این سامانه می توانند اقدام به برگزاری برنامه هایشان کنند.«  او افزود: 

»تشکل ها تمام برنامه هایشان اعم از سخنرانی، هم اندیشی و.... را ازطریق این 

سامانه برگزار می کنند. همچنین سامانه دیگری به اسم گلستان را نیز طراحی و 

راه اندازی کردیم که به وسیله آن تشکل ها دیگر برای پیگیری امور خود نیازی به 

حضور فیزیکی نداشته باشند؛ البته این سامانه پیش از شیوع کرونا طراحی شده بود 

اما شرایط فعلی باعث شد راه اندازی آن را سرعت ببخشیم. به طور مثال اگر تشکلی 

می خواهد نامه ای را ارسال کند، می تواند آن را از طریق سامانه گلستان انجام دهد 

و توانستیم بخشی از مشکلات را به این شکل برطرف کنیم.«

 

برگزاریانتخابات2تشکلبااستفادهازظرفیتفضایمجازی

معاون فرهنگی دانشگاه تهران با اشاره به برگزاری انتخابات تشکل ها گفت: »در 

ایام کرونا ۲ انتخابات را با استفاده از ظرفیت فضای مجازی برگزار کردیم و انتخابات 

انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران که ماه ها به تعویق 

افتاده بود، برگزار شد. همچنین اخیرا انتخابات اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان 

را داشتیم که به خوبی به سرانجام رسید. درحقیقت تلاش کردیم آسیب های 

بیماری کرونا در حوزه تشکل های دانشجویی به حداقل برسد. همچنین از ظرفیت 

فضای مجازی برای فعالیت تشکل ها کمک گرفته ایم.« سرسنگی با تاکید بر اینکه 

برنامه های مختلفی را در حوزه فرهنگی، اجتماعی، تربیت بدنی و... داشتیم که 

همگی ناظر بر فعالیت های تشکل ها از طریق فضای مجازی بوده است، اظهار 

داشت: »تا زمانی که وضعیت کشور به شکل فعلی ادامه داشته باشد و حضور 

فیزیکی دانشجویان در دانشگاه میسر نباشد، تلاش می کنیم با استفاده بیشتر از 

فضای مجازی خلأهای موجود را پر کنیم هرچند شخصا معتقدم فضای مجازی در 

دانشگاه نمی تواند جایگزین حضور حقیقی دانشجویان و اعضای هیات علمی شود. 

درحالی که عده ای بحث هایی را مطرح می کنند که حتی بعد از پایان بیماری کرونا 

نیز دانشگاه ها به شکل مجازی به فعالیت بپردازند، اما معتقدم این تئوری غلطی 

است و قطعا چنین وضعیتی تا تداوم بیماری کرونا ادامه خواهد داشت و بعد از 

آن وضعیت به حالت سابق بازمی گردد.«  معاون فرهنگی دانشگاه تهران با تاکید 

بر اینکه با استفاده از فضای مجازی اجازه نمی دهیم برنامه های فرهنگی به خاطر 

کرونا آسیب ببیند، بیان داشت: »نظارت از طریق فضای مجازی به مراتب راحت تر 

از گذشته است؛ چراکه در این روش سامانه ای برای فعالیت تشکل ها وجود دارد 

و دانشجویان از این طریق برنامه های خود را ثبت می کنند، از این رو مشکلی از 

لحاظ نظارت بر فعالیت تشکل ها وجود ندارد، البته باید به این مساله نیز اشاره کنم 

که باوجود مهم بودن بحث نظارت، اما یکی از توفیقات دانشگاه تهران این است 

که تشکل های ما، تشکل های بالغی هستند و در بسیاری از موارد اصلا نیازی به 

نظارت بر آنها وجود ندارد و خودشان بهتر از ما شرایط را درک می کنند و نیازی 

نیست که مرتب از آنها مراقبت کنیم. در شرایط پیش از کرونا نیز تشکل ها خودشان 

به خودشان نظارت داشتند و ما نیز مراقبت می کردیم مفاد قوانینی رعایت شود.« 

کروناباعثانزواوافسردگیدانشجویانمیشود

او تصریح کرد: »باید بپذیریم کرونا تغییراتی را در سبک زندگی همه اقشار جامعه 

ازجمله اعضای هیات علمی و دانشجویان ایجاد کرده از این رو باید با این واقعیت 

روبه رو شده و سعی کنیم آسیب های آن را به حداقل برسانیم. نباید فراموش کرد 

کرونا باعث ایجاد انزوا و افسردگی می شود که باید با این مساله مقابله کرد. توصیه 

می کنم اگر دانشجویان نمی توانند به دانشگاه بیایند یا بسیاری از فعالیت های 

گذشته را انجام دهند، تلاش کنند از خانه و از طریق فضای مجازی فعالیت های 

فرهنگی، اجتماعی و علمی خودشان را به همان کیفیت گذشته دنبال کنند و اجازه 

ندهند شرایط فعلی روی آنها تاثیر منفی بگذارد. هرچند شاید فضای مجازی نتواند 

به طور کامل جبران کننده فضای حقیقی باشد اما ظرفیت هایی دارد که می توان 

با استفاده از آن، دوران فعلی را به خوبی پشت سر بگذاریم تا دوباره دانشجویان به 

دانشگاه بازگردند.« سرسنگی خاطرنشان کرد: »به دانشجویان به عنوان یک معلم 

کوچک توصیه می کنم اجازه ندهند شرایط فعلی آنها را دچار یاس و ناامیدی کند 

و خودشان را همچنان بانشاط نگه دارند و قطعا برهه فعلی نیز بخشی از زندگی 

است که باید آن را بگذرانیم.«

سرسنگی،  معاون فرهنگی دانشگاه تهران: 

تلاش کردیم با بهره گیری از فضای مجازی آسیب های کرونا را به حداقل برسانیم

فرهنگــی  ن  و معــا  ، طــق نا د  جــوا

ــر  ــد ب ــا تاکی ــدرس ب ــگاه تربیت م دانش

ــورت  ــکل ها به ص ــات تش ــه انتخاب اینک

ــت:  ــد، گف ــد ش ــزار خواه ــازی برگ مج

»درحــال حاضــر فعالیت هــای مجــازی 

انجمن هــا و کانون هــای دانشــجویی 

ــا  ــداوم دارد و آنه ــازی ت ــای مج در فض

اقــدام بــه برگــزاری کارگاه، نشســت و... 

می کننــد و مشــکلی در رونــد انجــام فعالیــت تشــکل ها و انجمن هــا وجــود 

نــدارد.« او دربــاره نظــارت بــر فعالیــت تشــکل های دانشــجویی اظهــار 

ــکل ها  ــت تش ــرای فعالی ــا ب ــیوع کرون ــش از ش ــه پی ــی ک ــت: »مجوزهای داش

ــاد  ــه ایج ــن زمین ــی در ای ــود دارد و خلل ــز وج ــروزه نی ــود، ام ــادر می ش ص

ــی  ــورت هفتگ ــا به ص ــا و انجمن ه ــر، کانون ه ــارت دیگ ــت. به عب ــده اس نش

ــات  برنامه هــای خــود را اعــلام می کننــد و بعــد از بررســی و تصویــب، امکان

لازم بــرای اجــرای برنامه هــا در اختیارشــان قــرار می گیــرد.«

معاون فرهنگی دانشگاه تربیت مدرس با تاکید بر اینکه روحیه کمبود امید 

همیشه وجود داشته است، اظهار داشت: »متاسفانه امروزه دانشجویان امکان 

حضور در دانشگاه ها را ندارند و همین مساله مزید بر علت شده است، از این رو 

ما از اجرای برنامه هایی که می توان در منزل انجام داد نیز حمایت می کنیم 

تا از این طریق بتوان با مساله ناامیدی میان دانشجویان مقابله کرد. به طور 

مثال گروه موسیقی دانشگاه برنامه ای را در نظر گرفته تا دانشجویان از داخل 

منزل بتوانند در این فعالیت شرکت کنند، ازسوی دیگر اقدام به برگزاری 

مسابقاتی می کنیم تا دانشجویان از طریق فضای مجازی درگیر آن شوند 

و تلاش می کنیم تا فضای افسردگی و ناامیدی را میان دانشجویان کاهش 

دهیم.«  ناطق تصریح کرد: »فضای مجازی باعث شده بسیاری از افرادی که 

در جلسات حضوری شرکت نمی کردند، درحال حاضر پای کار بیایند. به عنوان 

مثال شورای فرهنگی معاونت فرهنگی امروزه با رونق بیشتری انجام می شود و 

این مهم مختص دیگر جلسات هم اندیشی نیز می شود. شاید یکی از دلایلش 

نیز این باشد که فضای مجازی این امکان را به افراد می دهد تا از هر مکانی 

که هستند بتوانند در جلسات حضور داشته و مشارکت کنند.«

ناطق،  معاون فرهنگی دانشگاه تربیت مدرس:

فضای مجازی به رونق برخی برنامه های فرهنگی کمک کرده است

مرتضی تهامی، معاون فرهنگی دانشگاه 

خوارزمی گفت: »وقتی دانشگاه  ها به دلیل 

حضور  شدند،  تعطیل  بیماری  ع  شیو

دانشجو در محیط دانشگاه ممنوع شد، 

اما این مساله باعث تعطیل شدن برنامه  ها 

نشد؛ چراکه دانشجویان به صورت مجازی 

برنامه هایشان را دنبال می کنند و حتی 

انتخابات تشکل  ها و انجمن  های علمی 

نیز روی همین بستر انجام می شود و وقفه ای از این حیث در برنامه  ها ایجاد نشده 

است.«  او ادامه داد: »پیش تر که دانشجویان به دانشگاه می آمدند، بحث پیگیری 

برای صدور مجوز را به صورت حضوری انجام می دادند، اما امروزه این مهم ازطریق 

فضای مجازی صورت می گیرد و تشکل  ها برنامه  های خود را ازطریق این فضا اعلام 

می کنند و بعد از کنترل محتوای برنامه  ها و درصورت تایید، مجوز های لازم صادر شده 

و تشکل  ها نیز آن را اجرایی می کنند.«  معاون فرهنگی دانشگاه خوارزمی با تاکید بر 

اینکه شرایط فعلی باعث شده دفتر مشاوره دانشگاه نیز به صورت تلفنی و یا از طریق 

فضای مجازی اقدامات شان را اجرایی کنند، اظهار داشت: »زمانی که ستاد ملی 

مقابله با کرونا مصوبات خود را اعلام می کند، بر همه واجب است که آنها را اجرا کنند 

و طبیعتا ما نیز تابع سیاست  های کلی هستیم؛ ازاین رو وقتی برگزاری همایش ها، 

جلسات، هم اندیشی  ها و... به صورت حضوری ممنوع اعلام شد، تلاش کردیم این 

موارد را از طریق غیرحضوری پیش ببریم و نگذاریم فعالیت  ها به خاطر شیوع بیماری 

کرونا بر زمین بماند.«  تهامی تصریح کرد: »به دانشجویان توصیه می کنم فنون فضای 

مجازی را برای ارتباط گیری بهتر فرابگیرند تا در زمان برگزاری کلاس  ها و همچنین انجام 

برنامه  های فرهنگی با مشکل مواجه نشوند. همچنین باید از فرصت پیش آمده استفاده 

کنند تا مطالعات خود را بیشتر کرده و در حوزه  های تحقیقی نیز ورود جدی تری داشته 

باشند. قطعا دانشجویان می توانند دامنه کتابخوانی خود را افزایش دهند و با توجه به 

اینکه امروزه رفت وآمد دانشجویان محدود شده و دیگر خبری از سرگرمی  های گذشته 

نیست، باید به سمت کتابخوانی به ویژه کتاب  های درسی بروند تا مبانی درسی خود 

را تقویت کنند و از زمان خود بیشترین استفاده را ببرند.«  او خاطرنشان کرد: »شرایط 

امروز باعث شده وضعیت روحی افراد دچار آسیب شود، ازاین رو به دانشجویان توصیه 

می کنم ورزش را فراموش نکنند، چراکه این کار به شادابی روحی و جسمی آنها منجر 

می شود. همچنین اگر دانشجویان با سوالی روبه رو می شوند با اساتید خود در ارتباط 

باشند و قطعا دانشگاه نیز در همه حوزه  ها به دانشجویان کمک می کند.«

تهامی،  معاون فرهنگی دانشگاه خوارزمی: 

با تعطیلی دانشگاه ها برنامه  های فرهنگی تعطیل نشده است 

خرسندی، معاون فرهنگی دانشگاه امیرکبیر 

با تاکید بر اینکه تمام فعالیت تشکل های 

نبال  د زی  مجا ی  فضا ر  د نشجویی  ا د

می شود، گفت: »انتخابات دو تشکل را نیز 

از طریق همین بستر برگزار کردیم و اعضای 

جدید شورای این تشکل ها انتخاب شدند. 

انجمن های علمی نیز درحال برنامه ریزی 

هستند تا از 11 مردادماه انتخابات شان را برگزار کنند. البته بحث نظارت فرهنگی 

نیز همانند گذشته دنبال شده و مجوزها از طریق مدیریت فرهنگی صادر می شود و 

هیات نظارت نیز روی این مساله نظر می دهد. همچنین بسترهای لازم برای برگزاری 

انتخابات را نیز دانشگاه فراهم کرده است.« او ادامه داد: »برنامه جامع مجازی را برای 

دوران کرونا تدوین کردیم و با توجه به اینکه باید رویکردهایمان را تغییر می دادیم، 

عملا جنس برنامه ها دچار تغییر می شد و نوع برنامه ها به سمتی رفت که برای اجرا 

در بستر فضای مجازی مناسب باشد. کانون ها، تشکل ها، برنامه های انگیزشی، 

آموزشی، پژوهشی و... همگی متناسب با این فضا تطبیق داده شد و در قالب برنامه 

جامعه آنلاین برای ۴ ماهه اول سال اجرا شده و اختتامیه آن نیز هفته آینده با حضور 

معاون فرهنگی وزیر علوم برگزار خواهد شد.«  معاون فرهنگی دانشگاه امیرکبیر 

تصریح کرد: »به نظر می رسد سال آینده نیز با موضوع کرونا درگیر هستیم و ممکن 

است فعالیت های حضوری محدود باشد از این رو لازم است تشکل ها، کانون ها 

و انجمن ها برنامه هایشان را به نوعی طراحی کنند که امکان اجرای آن به صورت 

غیرحضوری وجود داشته باشد. همچنین تنوع برنامه ها نیز باید به گونه ای باشد 

که مخاطب آنلاین را اقناع کند.«  خرسندی خاطرنشان کرد: »از ابتدای سال در 

معاونت فرهنگی، برنامه فرهنگی هفتگی را منتشر می کنیم تا کانون ها و تشکل ها 

به صورت هفتگی برنامه های خود را ارائه کنند و از این طریق تداخل ها در برگزاری 

برنامه ها از لحاظ زمان به حداقل رسیده و تنوع برنامه ها مدیریت شود. ازسوی دیگر 

برنامه منتخب هفته را نیز در 1۲ هفته گذشته منتشر کرده ایم و این مهم کمک کرده 

دانشجویان بتوانند در سبد هفتگی خود ترکیب متعادلی از برنامه های انگیزشی، 

آموزشی، پژوهشی و... را داشته باشند.« 

خرسندی،  معاون فرهنگی دانشگاه امیرکبیر:

برنامه جامع مجازی را برای برگزاری برنامه های فرهنگی تدوین کردیم


